
سرویس سیاسی -رئیس مجلس شورای 
اســامی در پاســخ به تذکر صباغیان نماینده 
مهریز مبنی بر اظهارات فردی در صدا و ســیما 
درخصوص دریافت سکه از سوی یک نماینده 
بــرای انصراف از یک تحقیق و تفحص گفت: 
مدعی العموم به موضوع اتهام زنی علیه مجلس 

ورود کند.
محمدرضا صباغیان بافقی در جلسه علنی 
مجلس، طی تذکر شفاهی گفت: آقایی که خود 
را در همه موارد پزشکی، هوافضا، دریا و خشکی 
خبره می داند و در همه موارد صحبت می کند به 
بهانه شفافیت که بنده نیز با آن موافق هستم و تمام 
اموال خود را کتبا و رســماً اعام کرده ام، اخیراً 

گفته اســت که نماینده ای برای پس گرفتن یک 
تحقیق و تفحص فان عدد سکه گرفته است.

وی ادامه داد: ضمن اینکه احساس می کنم 
شورای نگهبان نیز در این مسئله زیر سوال رفته 
است و دادستان باید به این مسئله ورود پیدا کند 
یک بار برای همیشــه این موضوع باید شفاف 
شود و هر روز مجلس مورد هجمه قرار نگیرد.

صباغیان خطاب به رئیس مجلس گفت: از 
جنابعالی خواهش می کنم از کیان مجلس دفاع 
کنید، در برنامه زنده صدا و سیما چنین اتهامی را 
به مجلس می زنند و سکوت مجلس به صاح 
نیست. اگر کسی تخلف کرده اعام شود و اگر 
تخلفی صورت نگرفته آن هم اعام شــود که 

اذهان مردم در این ایام خراب نشود.
نماینــده مردم مهریز و بافــق تأکید کرد: 
ایشــان به بهانه شفافیت این اظهارنظر را انجام 
داده، من خواهش می کنم دریافتی های خودشان 
از جلسات و به اصطاح سخنرانی هایشان را به 
مردم اعام کنند  تا مردم بدانند حرف و عملشان 
یکی اســت و نگویند هر چه به من می دهند من 
می گیرم. بعضی وقت ها جمع این مبالغ از سکه 
گرفتن ها بیشــتر می شــود و جرم آن نیز بیشتر 
اســت؛ »واعظان کاین جلوه در محراب و منبر 
می کنند چــون به خلوت می روند آن کار دیگر 

می کنند«.
محمدباقر قالیباف رئیس مجلس شورای 

اسامی در پاسخ به این تذکر عنوان کرد: بهرحال 
این موضوعات در این شرایط حساس با وجود 
قانــون انتخابات که برای پیشــگیری از چنین 
اتفاقاتی مسئولیت تعیین کرده و همین الان نیز 
در قوه قضائیه زحمت کشــیده می شود. رئیس 
مجلس شورای اسامی تصریح کرد: موضوعی 
که اشاره شد، در یک برنامه تلویزیونی این حرف 
زده شــده و حتماً عزیزی که این حرف را زده 
مطلع است و بعد می گوید شورای نگهبان نیز آن 
فرد را تأیید کرده است. به نظر من دادستان باید به 
عنوان مدعی العموم حتماً این موضوع را پیگیری 
کند. وی ادامه داد: اگر چنین اتفاقی افتاده و فردی 
تخلفی کرده و سکه ای گرفته نه صاحیت دارد 

که در این مجلس بنشــیند و نه صاحیت دارد 
که در مجلس بعدی باشــد و حتماً باید تعیین 

تکلیف شود.

در پاسخ به تذکر صباغیان مطرح شد؛

واکنش قالیباف به موضوع دریافت سکه از سوی یک نماینده

7 سیاسی

سرویس سیاسی -نایب رییس 
کمیســیون اجتماعی مجلس گفت: 
لایحــه تعطیلی پنج شــنبه ها مطالبه 
کارکنــان و نیروهای دســتگاه های 
اجرایی کشــور است و تقاضا دارم در 
دســتور کار جلسات صحن مجلس 

قرار گیرد.
عبــاس گــودرزی نایب رئیس 
کمیســیون اجتماعی مجلس شورای 
اســامی در جلســه مجلس شورای 
اسامی در تذکر شفاهی، گفت: طرح 
ساماندهی استخدام کارکنان دولت در کمیسیون اجتماعی به مرحله جمع بندی 
رسیده است و نشستی مشترک نیز در این زمینه با مسؤولان ذیربط برگزار کردیم.
وی ادامه داد: با توجه به اینکه این طرح در مرحله رفع ایراد است و منافاتی 
با آئین نامه داخلی مجلس ندارد، تقاضا می کنم که رسیدگی به طرح ساماندهی 

استخدام کارکنان دولت در دستور کار مجلس شورای اسامی قرار گیرد.
نایب رئیس کمیســیون اجتماعی مجلس شــورای اسامی تصریح کرد: 
تصمیم کمیسیون اجتماعی درباره لایحه اصاح ماده ۸۷ قانون مدیریت خدمات 
کشوری نهایی شده است. از آنجایی که تعطیلی پنج شنبه ها لایحه دولت است و 
در کمیسیون اجتماعی هم نهایی شده و مطالبه کارکنان و نیروهای دستگاه های 
اجرایی کشــور اســت، خواهش می کنم در دستور کار جلسات صحن مجلس 

قرار گیرد.

سرویس سیاســی -یک فعال 
سیاســی اصاح طلب گفت: رقیب 
اصلــی اصاح طلبــان در انتخابات 
اصولگرایان نیســتند بلکه شــورای 
نگهبان است چون طوری در بررسی 
صاحیــت ها عمل شــد که اصاح 
طلبان چــاره ای جز رها کردن عرصه 

رقابت ندارند.
غامعلی رجایــی درباره تاش 
کارگــزاران برای تدوین فهرســت 
انتخاباتی گفت: رقیب اصلی اصاح 
طلبان در انتخابات اصولگرایان نیستند بلکه شورای نگهبان است چون طوری در 
بررســی صاحیت ها عمل شد که اصاح طلبان چاره ای جز رها کردن عرصه 
رقابت ندارند. وی افزود: کسی را می شناسم در یک حوزه انتخابیه که ۱۰۰ هزار 
رأی دارد اما تأییدصاحیت نشد، با این وجود او خودش را به در و دیوار می زند 
تا تأیید شــود اما مشخص نیست نتیجه چه باشد. این اتفاقات قطعا روی انگیزه 
اصاح طلبان تأثیر می گذارد. این فعال سیاسی اظهار کرد: کارگزاران چون واقعی 
تر به صحنه نگاه می کند، نمی خواهد عرصه رقابت را به همین راحتی واگذار کند 
بنابراین می خواهد اگر محدود هم شود حتی با چند نامزد کار را پیش ببرد اما نظر 
غالب اصاح طلبان این نیست. اکثریت اصاح طلبان معتقدند تا کاندیداهایشان 

جور نباشد نمی توانیم مردم را پای صندوق رأی بیاوریم.
رجایی با اشاره به اختافات کارگزاران و اتحاد ملت ادامه داد: این اختافات 
و دو دسته گی تازگی ندارد و در ۲ انتخابات قبلی نیز شاهدش بویدم. بالاخره جبهه 
سیاسی شامل سایق گوناگون است و کار خود را ادامه می دهد. در نهایت حرف 
آخر را آقای خاتمی می زند. اصا این نگرانی وجود ندارد که انشعابی در جبهه 

اصاحات اتفاق بیفتد و بخشی از این جبهه جدا شود.

ســرویس سیاسی -پنجره ملی خدمات دولت هوشمند توانسته امکان ارائه 
خدمات الکترونیکی پرکاربرد ســازمان های دولتی و دستگاه های اجرایی را با یک 
بار احراز هویت برای اقشــار مختلف مردم فراهم کند، به گونه ای که اکنون بیش از 
۳۵ میلیون کاربر احراز هویت شــده در آن ثبت شــده است؛ با این حال هنوز برخی 

دستگاه ها در اتصال خدمات خود در این پنجره با مشکاتی مواجهند.
همراه داشــتن انبوهی از اصل و کپی های مدارک شناســایی و هویتی مانند 
شناسنامه، کارت ملی، اساسنامه، آگهی تغییرات شرکت ها و وکالت نامه های اداری 
همواره یکی از معضات اصلی انجام کارهای اداری به شمار می رود؛ به همین دلیل 
در سال های گذشته، استقرار پنجره واحد در حوزه های مختلف از جمله موضوعاتی 

است که مورد توجه دولت مردان قرار گرفت.
امســال تکلیفی که به طور جدی دنبال می شــود، ارائه ۱۰۰ درصدی خدمات 
دستگاه ها به صورت تمام الکترونیکی از طریق پنجره ملی خدمات دولت هوشمند 
است که براساس این تکلیف باید همه دستگاه ها تا پایان آبان ماه انجام می دادند و تا 
پایان آذرماه هم همه استعامات خود را با دستگاه های دیگر را تمام الکترونیک انجام 
دهند. تکلیف سومی هم که ارائه شده این است سازمان ها ۲۰ درصد خدمات خود را 
به شکل کاما هوشمند ارائه کنند، این تکالیف مهلت های قانونی است که در قانون 

بودجه ۱۴۰۲ تدارک دیده شده تا دستگاه ها به سرانجام برسانند.
اما با این حال همچنان دســتگاه هایی هستند که به این پنجره متصل نشده اند. 
درحال حاضر  این پنجره بیش از ۳۵ میلیون کاربر احراز هویت شده دارد، یعنی ۳۵ 
میلیون نفر از هموطنان بالای ۱۸ سال تاکنون حداقل یک بار به پنجره ملی خدمات 

هوشمند دولت مراجعه و از خدمات آن استفاده کرده اند.
در این میان ســازمان بهزیستی کشور، نهادی دولتی است که مسئولیت تامین 
سامت اجتماعی جامعه را به عهده دارد و اصلی ترین دستگاه ارائه دهنده خدمات 
به نیازمندان در سراســر ایران است؛ بسیاری از گیرندگان خدمات بهزیستی به طور 
خاص نیازمند دریافت خدمات به صورت غیرحضوری و الکترونیکی هســتند؛ اما 
با وجود آنکه این ســازمان از اولین ســازمان هایی بوده که به این پنجره متصل شده 
است، طبق اعام، به دلیل مشکاتی که در سامانه های خود دارد، فعا از دسترسی 

خارج شده است. 
عیســی زارع پور - وزیر ارتباطات و فناوری اطاعات - هفته گذشته درباره 
دستگاه هایی که تکلیف دوم یعنی ارائه خدمات به صورت کاما برخط دستگاه ها 
اعام کرد: وزارتخانه های دادگستری، نیرو، ارتباطات، آموزش و پرورش، بهداشت 
و ورزش، بیــش از ۷۰ درصد خدمات خود را برخط ارائه کرده اند. وزارتخانه های 
دادگستری و نیرو ۱۰۰ درصدی بوده اند و ما خودمان در وزارت ارتباطات ۹۷ درصد 

خدماتمان به شکل الکترونیکی ارائه می شود.
او همچنین گفت: در انتهای لیست هم بعضی از دستگاه ها مانند وزارت جهاد 
کشاورزی، میراث فرهنگی و نفت هستند که نیازمند کار ویژه تری هستند و ما الان 
در حال برگزاری جلساتی با آنها هستیم تا به سرعت مشکات را برطرف کنند؛ اینها 

متصل هستند اما درصد خدماتی که ارائه می دهند پایین است.
بر این اساس اخیرا هفتمین جلسه کمیته نظارتی آیین نامه اجرایی بند ج تبصره ۷ 
قانون بودجه سال جاری درباره الکترونیکی و هوشمندسازی خدمات دولت برگزار و 
در آن گفته شد دستگاه های محدودی در وزارت علوم باقی مانده اند که باید به سرعت 
اتصال خود را صددرصد کنند که با این کار وزارت علوم به عنوان پیشرو در این حوزه 
مطرح شود و باید به روزی برسیم که دولت به یک آیکون در گوشی های مردم تبدیل 

شود و خدمات دولتی در یک اتاق شیشه ای قابل پیگیری باشد.

گودرزی در تذکر شفاهی:

لایحه افزایش تعطیلات آخر هفته در 
دستورکار صحن مجلس قرار گیرد

فعال سیاسی اصلاح طلب مطرح کرد:

رقیب اصلاح طلبان، شورای نگهبان 
است نه اصولگرایان!

دستگاه هایی که هنوز به پنجره ملی 
دولت هوشمند متصل نشده اند 

ایران می توانست به قطب انرژی منطقه تبدیل شود؛

چرا جزو ۱۰ کشور نخست صادرکننده گاز نیستیم!

سرویس سیاسی - گاز در سه دهه گذشته به 
عنوان یکی از مهم ترین محورهای توسعه کشور 
در برنامه ها قرار گرفته بود، اما به دلیل حمکرانی 
نادرست و مصرف بالای این سوخت در کشور، 
نتوانســتیم از این نعمت خدادادی بهره ببریم؛ با 
روند مصرف کنونی، نارترازی گاز در سال های 
آینده تشــدید خواهد شــد، این در حالی است 
مخازن گازی کشور به یک سوم عمر پایانی خود 
نزدیک می شــوند که این موضوع سبب کاهش 
برداشت گاز می شود که برای تداوم برداشت گاز 
باید به میادین، گاز و یا آب تزریق شود؛ یعنی با 
فشار افزایی بهره وری این مخازن را افزایش داد.

حــال هیچ پروژه ای در حال حاضر مهم تر 
از پروژه راهبرُدی فشارافزایی در میدان مشترک 
پارس جنوبی در کشور و صنعت نفت نیست، اگر 
این پروژه طی سه تا چهار سال آینده انجام نشود، 
در این میدان شاهد افت فشار محسوسی خواهیم 
بود. این سخن جواد اوجی، وزیر نفت است که 
درباره اولویت دارترین پروژه نفتی کشور سخن 

می گوید.
فشارافزایی پارس جنوبی به معنای افزایش 
فشــار گاز در مخازن گازی پارس جنوبی است. 
پارس جنوبی یکی از بزرگ ترین مخازن گازی 
جهان اســت که در خلیج فارس واقع شــده و 
فشــارافزایی در این مخازن بــه منظور افزایش 
اســتخراج گاز و بهره وری بیشتر از آن صورت 
می گیرد. این فشــارافزایی ممکن است از طریق 
تزریــق گاز طبیعی، آب یا هر مــاده دیگری به 

مخازن صورت گیرد.
بســیاری از کارشناســان معتقدند که اگر 
فشــارافزایی در این منطقه صورت نگیرد از دو 
یا سه سال آینده، ســالی یکی از فازهای پارس 

جنوبی را از دست خواهیم داد.
در میزگردی با حضور کارشناسان خبره این 
حوزه موضوع فشــارافزایی بررسی شد. در این 
میزگرد محمدصادق مهرجو، حسین نورالدین 
موسی، نصرالله زارع به بررسی ابعاد مختلف این 
حوزه پرداختند که بخش نخســت آن به شرح 

زیر است.
محور توسعه کشور باید گاز باشد

به عنوان ســوال اول، چه شد که گاز 
محور توسعه شد؟

زارعی: وقتــی میادین نفتی تولید )ایجاد( 
شــدند، بحث گازهای همراه مطرح بود. قبل از 
انقاب خط لوله انتقال گاز که شاهراه خط لوله 
اصلی به شوروی بود، نقطه شروع توزیع گاز در 
کشــور ما بود. بعد از انقاب میادین آغار، دالان، 
کنگان، نار اکتشاف شدند و شاید قبل تر از آن هم 
میادین شمال شــرق که خانگیران میدان اصلی 
بود، محور توســعه قرار داشت؛ بنابراین در یک 
بازه زمانی ۲۰-۳۰ ساله هم اکتشافات گازی مان 
افزایش پیدا کرد و در همین راســتا هم برداشت 
و در مقطعی هم محور توسعه صنایع انرژی مثل 
فولاد و بقیه صنایع، گاز شد. در بخش دوم توسعه 
صنعت پتروشیمی که در واقع خیز اول پتروشیمی 
بعد از انقاب مطرح شــد، محور اصلی توسعه 

گاز بود.
اشتباه استراتژیک در عدم توسعه 

سبد انرژی
بنابرایــن وقتی که کشــوری دچار دومین 
ذخایر گاز اســت، طبیعتاً محور توسعه باید گاز 
باشد. بحث های محیط زیستی و اینکه سوخت 
پاک هم نام گذاری شد، از دلایل دیگرش عنوان 
شــد، اما بهتر است در مورد اینکه آیا این برنامه 
خوب اجرا شــد و اینکه می توانستیم بهتر اجرا 
کنیــم؛ قطعاً نه، ما در بحث گازرســانی به همه 
جای کشــور دچار یک اشتباه راهبرُدی شدیم و 
اگر همان موقع یک برنامه علمی تدوین می شد، 
شــاید به جای اینکه بگوییم امــروز ۹۸ درصد 
گازکشــی خانگی داریم، اما با توجه به موقعیت 
جغرافیایی و میانگین دما در کشــور طی سال، 
بحث مصرف، برعکس شود و ۲۰ یا ۳۰ درصد 
کشــور نیاز به گازکشی به صورت لوله داشت و 
تأمین انرژی شان را می توانستیم به متدهای دیگر 

مانند تبدیل برق، انجام داد.
امــروز با این مواجهیم کــه ۴۴۰ کیلومتر 
خطوط انتقال و توزیــع گاز داریم و ۹۸ درصد 
کشــور از آن روستایی که در چابهار و سیستان 
و بلوچســتان که شاید ســالی ۱۰ روز از سال را 
نیاز به بحث گرمایشــی ندارد، گاز کشی کردیم 

تا روستای سردســیری در کردستان و جاهای 
کوهستانی دیگر؛ بنابراین یک اشتباه استراتژیک 
و راهبردی داشــتیم؛ اینکه سبد انرژی را چطور 
تعریف کنیم و امروز یکی از دلایل ناترازی ها و 

کسری گاز این بخش است. فکر می کنم.
سیاست های حکمرانی انرژی باید 

تغییر کند
نورالدین موســی: ابتدا باید اهمیت گاز و 
جایگاه اســتراتژیک آن را درک کنیم. اینکه چرا 
این قدر زیرساخت های کشــور به گاز وابسته 
شــدند، می تواند محور دیگری از بحث باشــد 
که اصاً سیاســت گذاری و هدف گذاری های 
ما درســت اســت یا غلط؛ اصاً تنظیم گیری و 
رگاتوری داریم که در واقع سیاســت هایمان را 
پایش کنیم. ما ۶ برنامه توسعه اجرا کردیم و الان 
برنامه هفتم اســت. در این ۶ برنامه توســعه، در 
حوزه انرژی هدف گذاری ها و جهت گیری ها چه 
بودند و بعد از آن بررسی کنیم این هدف گذاری ها 
درست بود یا غلط. مطابق با واقعیت های میدانی 
بود یا نه؛ درصد تحقق برنامه ها چقدر بوده؛ این 

رصد و پایش انجام شد؟
در کشــور این ها حلقه های گمشده است. 
سؤالی که الان می پرسید که سیاست گذار چطور 
دیده که کشور با این سرعت و با این شدت به گاز 
وابســته شده، در آن مقوله می گنجد و می توانیم 
سیاســت های حوزه حکمرانی انرژی را تحلیل 

کنیم که دقیقاً شما سؤال خوبی مطرح کردید.
حلقــه ما در حــوزه انرژی نیــاز به تغییر 
دارد و نیاز به ۵ الی ۶ ســند اساســی دارد تا این 
رویه و الگوی حکمرانــی در حوزه نفت، گاز، 
پتروشــیمی، انرژی هــای تجدیدپذیر و حوزه 
کاهش هدررفت ها و بهینه ســازی اصاح شود. 
واقعاً سازمان های عریض و طویل درست کردیم، 
ولی خروجی کارها چه بوده است؟؛ الان در چه 

وضعی هستیم.
الان با دوستانی که در این نشست حضور 
دارند و دوســتان دیگر در تراز انرژی با دانشگاه 
صنعتی شــریف، در مورد تراز انرژی و نظارت 
سازمان پدافند غیرعامل در حال انجام کار هستیم. 
این ســؤالی که شــما در آن حوزه پاسخ دارد و 
جوابش هم مفصل است؛ اما آنچه که هست، این 
اســت که گاز را اول و در حال حاضر درک کنیم 
. الان باید بحث کنیم که گاز در حال حاضر چه 
جایگاه راهبردی برای کشور دارد. آنچه که مسلم 
اســت ، ۷۰ درصد ســبد انرژی ما وابسته به گاز 
است و ۹۸.۴ درصد سبد انرژی کشور وابسته به 
انرژی های فسیلی یعنی گاز، نفت و فراورده های 

حاصل از آن است.
اقتصاد کشور وابسته به نفت است

اقتصاد ملی به شــدت برای تأمین کالاهای 
اساسی مردم وابسته به ارز حاصل از فروش نفت 
است. دهه ۹۰ که اقتصاددان ها از آن به عنوان دهه 
ویرانگر اقتصادی نام می برند، چه شــد که روی 
عدم فروش نفت، ســفره مردم و شرایط کشور 
با مشکل مواجه شد. علی رغم فرمایشات رهبر 
معظم انقاب در عدم وابستگی به ارز حاصل از 
نفت خام در این چند دهه، متأسفانه همچنان به 

نفت وابسته هستیم.
پس ابتدا باید جایگاه و اهمیت گاز را درک 
کنیم؛ ۷۰ درصد صنایع و پتروشــیمی ها و برق 
کشــور به گاز وابسته اســت، از سوی دیگر از 
طریق پتروشــیمی ها نیز ارز آوری داریم که این 
وابستگی ارزآوری کشور را به در خطر می اندازد. 
این وابستگی و سیاست گذاری اشتباه قابل دفاع 

نیست و نیازمند اصاح و نگاه راهبردی دارد.
تولید ۷۰ درصد برق به گاز وابسته است که 
خیلی قابل دفاع نیست؛ آن وقت ۷۰ درصد تولید 
گاز هم به یک مخزن وابســته است که الان شما 
این جلسه را در مورد آن برگزار کردید. وقتی  ۷۰ 
درصد سرمایش، گرمایش، برق، نور و... وابسته 
به گاز اســت و از سوی دیگر ۷۰ درصد گاز هم 
وابسته به یک مخزن است، تکلیف ما راجع به آن 
مخزن چیست و چه وظیفه ای داریم؟ تکلیف آن 
برای کل سبد انرژی کشورمان چیست؟ و آیا قابل 
دوام و ادامه است؟ واقعاً ما همین طور می توانیم 

گاز تولید کنیم؟
می داننــد همه مخازن نفتــی و گازی در 
همه جا ســه دوره عمر یک دوره توســعه اولیه، 
یــک دوره حداکثر دبی و یک دوره decline یا 
کاهشی دارند؛ یعنی با یک کمیت مواجه هستیم، 

با یک حجم روبه رو هستیم که این حجم دیروز 
بیشتر از امروز بوده و فردا کمتر از امروز خواهد 
بود! یعنی باید این را درک کنیم. حالا با ســرعت 
زیاد همه صنایعمان و مصرف خانوارها را به گاز 
وابسته کردیم و نگاه به گاز، بخشی نگری بوده؛ 
یک نماینده مجلس می خواسته رأی بیاورد، رفته 
امضای ۱۰ نفر دیگر را گرفته که به فان روستان 

گاز برود تا تبلیغ کند و رأی بیاورد.
آســیب بخشــی نگری به صنعت 

کشور
نگاه بخشــی بدون اینکه نگاه ملی حاکم 
باشــد و متأسفانه شــورای نگهبان و کسانی که 
مسئول اند، هیچ وقت به این موارد دقت نمی کنند 
که آسیب هایی که این ها در بخشی نگری و نگاه 
بخشــی می زنند، چه لطماتی به ثروت و آینده 
کشــور می زند. بخشــی نگری می کنند و اصاً 
برایشان منافع ملی مهم نیست؛ نماینده مجلس، 

مقام محلی است.
بخشــی از آن از عدم فهم است و بخشی از 
آن هم عالماً و عامداً این نگاه بخشــی را دارند. 
بخشی اصاً فکر می کنند اگر در هر شهری یک 
پتروشــیمی ساخته شــود، مشکل حل خواهد 
شد، اما نگاه نمی کنند که این پتروشیمی به آب، 
خــوراک و... نیاز دارد. الان یک ســوم ظرفیت 
پتروشــیمی های ما خارج از مدار تولید است و 
گازی نداریم که به عنوان خوراک به آنها بدهیم 

اما دوباره از توسعه پتروشیمی سخن می گویند.
حالا گفته می شــود ۶۰ یــا ۷۰ درصد گاز 
مصرفی در پتروشــیمی ها بــرای خوراک و ۳۰ 
درصد برای تعمیرات اســت، اما مهم این است 
که هر یک میلیون تن محصول پتروشیمی، طبق 
چیــزی که از متخصین پتروشــیمی یاد گرفتم، 
نزدیک یک میلیارد دلار برای احداث آن نیاز دارد! 
نمی خواهیم منابع کشــور را تبدیل به آهن پاره 
کنیم که ثروت ملی مان از بین برود. این موضوع 

باید دیده شود و نیازمند یک رگاتوری است.
الان شــورای عالی انرژی در ادوار مختلف 
چه کار کرده و خروجی جلساتش چه بود که الان 
وضعیت ما این گونه اســت؛ تازه هنوز روزهای 
خوب ماست! شــما به وضعیت پارس جنوبی 
تــا ســال ۱۴۲۱ نگاه کنید. اگر در ســال ۱۴۲۱ 
فشــارافزایی نکنیم، تولیــد گاز پارس جنوبی 
به ۱۰۰ مترمکعب می رســد یعنی ۶۰۰ میلیون 
مترمکعــب تولید گاز این میدان کاهش می یابد؛ 
البته با فشــارافزایی بــه کمتر از ۴۰۰ مترمکعب 
خواهد رسید، بنابراین باید ۳۰ میلیارد دلار صرف 

فشارافزایی کنیم.
ما باید از ســال های ۱۴۰۵ - ۱۴۰۶ به بعد 
معادل یک فاز پاز جنوبی )۲۵ میلیون مترمکعب( 
این افت را جبران کنیم؛ حتی با فشــارافزایی هم 
جبران افت خواهیم داشت؛ مثاً آن طوری یک 
فاز قطع می شــود و تولید یک فاز سه یا دو سال 
قطع می شــود که این کاهش را باید جبران کنیم، 

زیرا کشور وابسته به گاز شده است.
چرا باید همه جا زیرساخت های برق و گاز 
را ببریم؟ خیلی از کشــورهای پیشرفته هم قباً 
این )نفت و گاز( را داشتند؛ مثل آمریکا؛ ولی بعد 
چه کار کردند؟ گاز را قطع کردند و با زیرساخت 
برق انرژی خانوارشــان را تأمین می کنند. ما باید 
در سیاست های کان برای این موضوع، فکری 

کنیم.
با کاهش تولید گاز در میعانات نیز 

وابسته می شویم
حالا این دفعه مثاً گاز اســت؛ کاهش گاز 
چه کار می کند؟ یعنی الان ما ۸۰۰ هزار بشــکه 
تولید میعانات داریم که حدود ۴۵۰ هزار تا برای 
پالایشگاه ستاره خلیج فارس می رود که نزدیک 
۲۷-۲۸ درصد بنزین کشــور را تأمین می کند و 
باقی هم به بعضی پالایشگاه های دیگر می رود، 
مقدار کمی در بورس می رود و ۱۰۰ هزار تا برای 
صادرات می رود. الان تولیــد دیروز ۷۰۰ هزار 
بشکه بوده؛ یعنی با کاهش فشار از فازهای پارس 

جنوبی، میعانات ما هم کاهش پیدا می کند.
این نمودار میعانات اســت؛ یعنی کاهش 
تولید به همین نســبت، میعانات را از ۸۰۰ هزار 
بشــکه پایین می آورد و این بنزین را هم تحت 
تأثیــر خودش قرار می دهــد و وقتی ۴۵۰ هزار 
بشــکه از بنزین شما قطع شــود و کاهش پیدا 
کند، به همان رونــد باید مصرف crude نفت 
خام به پالایشگاه ها بیشتر شود و به همان تناسب 

صادراتتان برای اقتصاد ملی کاهش پیدا می کند، 
توان صادراتی کشور کاهش پیدا می کند.

پس ما وقتی پارس جنوبی را نگاه می کنیم، 
یــک نــگاه کاماً راهبــردی به آن کنیــم؛ اول 
درکش کنیم که پارس جنوبی چه هســت و در 
چه شــرایطی هســت. من بعضی از حرف ها را 
واقعاً نمی توانم در جلســه توضیح بدهم؛ چون 
ممکن است این نوار در جاهای دیگر هم برود؛ 
وابســتگی و مشــکل ما در پارس جنوبی اگر 
عمق پیدا کند، خیلی مشــکل پیدا خواهیم کرد؛ 
بنابراین نباید وابســته به یک مخزن نباشیم، باید 
میادین گازی دیگر را توسعه دهیم و برنامه داشته 
باشیم؛ نیازمند سیاست های تشویقی برای کاهش 

مصرف هستیم..
می توانیم هاب انرژی منطقه شویم

مهرجو: پرســیدید چرا ما به سمت توسعه 
میادین گازی حرکت کردیم؛ همان طوری که بهتر 
می دانید، بعد از کشور روسیه، دومین دارنده منابع 
بزرگ گاز در دنیا هســتیم. این گاز به عنوان یک 
مزیت نســبی در سبد انرژی کشور وجود دارد. 
همان طور که آقای زارعی گفتند، یک ســوخت 
پاک نســبت به فرآورده های مایع مشتق از نفت 
خام اس؛ همچنین ارزان تــر از گاز همراه نفت 
و در حقیقت می شــود گفت ما به عنوان دومین 
دارنده منابع گاز دنیا و مجموعاً منابع نفت و گاز 

با همدیگر در رتبه اول قرار داریم.
تولید گاز قبل از انقاب هم وجود داشت، 
البته خیلی سهمش کم بوده و مناطق بخصوصی 
از کشور تحت گازرسانی قرار داشتند که عمدتاً 
مناطق لوکس شــهر و حتی بالای شــهر تهران 
بــود، ولی بعد از جنگ و در دوران بازســازی و 
نوسازی صنایع کشور، بحث توسعه شبکه های 
زیرساختی گاز و همچنین توسعه میادین گازی 
مطرح شد و از نیمه دوم دهه هفتاد به بعد این روند 

توسعه پیدا کرد.
مزیــت تبــادلات گازی و تولید و 

صادرات گاز برای کشور
کشف میدان گازی پارس جنوبی به عنوان 
یکی از منابع عظیم گازی، ما را برانگیخت که با 
توجه به مشترک بودن این میدان، از روند توسعه 
و رقابت با کشور همسایه مان قطر، عقب نمانیم. 
می دانید که سهم پارس جنوبی در ایران ۲۸ درصد 
نسبت به ۷۲ درصد سهم قطری ها است. این روند 
توســعه در دولت های قبلی شتاب گرفت اما از 
نیمه اول دهه هشتاد این شتاب روزافزون شد و 
سرمایه های خیلی کانی را برای توسعه فازهای 

۲۴گانه پارس جنوبی اختصاص داد.
مــا بــه لحــاظ جغرافیایــی در منطقــه 
ژئواســتراتژیکی قرار داریــم و منابع عظیم گاز 
در دور و اطــراف مــا قــرار دارد و از طرفی هم 
مصرف کنندگان عمده ای با جمعیت خیلی زیاد 
هستیم. کشــورهای پرجمعیتی مثل پاکستان، 
ترکیــه، عراق در همســایگی ما قــرار دارند و 
تولیدکنندگان گاز مثل روسیه، ترکمنستان و حتی 

آذربایجان در کنار ما قرار گرفته اند که در حقیقت 
می توانیــم از این موقعیت ژئواســتراتژیک و 
ژئوپلیتیک برای تبادلات گازی و همچنین تولید 
گاز و صادرات آن استفاده کنیم؛ از نیمه دوم دهه 
هفتاد، قراردادهای صادرات گاز با کشور ترکیه 
منعقد شد که بتوانیم در بازار تبادلات و صادرات 

گاز هم نقشی را ایفا کنیم.
جزو ۱۰ کشور اول صادرکننده گاز 

نیستیم
در حال حاضر درســت اســت که دومین 
دارنده منابع گاز دنیا هســتیم، ولی به دلیل رشد 
بی رویه مصرف و حالا با توجیه، متأسفانه جزو 
۱۰ کشــور اول صادرکننده گاز دنیا قرار نداریم؛ 
شما یک سؤال با این عنوان که تحت عنوان اینکه 
چرا به ســمت توسعه زیرساخت های گازی در 
کشور حرکت کردیم؛ در حقیقت با توجیه بسط 
عدالت اجتماعی و توزیع رفاه در کشــور، بعد از 
جنگ نیاز داشــتیم که یک فضای جدیدی را در 
ســبد انرژی کشور باز کنیم؛ گاز مزیت نسبی ما 
بود و توانستیم با توســعه میادین گازی کشور 
همان طور که عزیزان گفتند، این شبکه مصرف 

را بزرگ و بزرگ تر کنیم.
البته می توانستیم از گاز استفاده های بهتری 
کنیم؛ کما اینکه نقش گاز خیلی پررنگ اســت. 
قبل از احداث پالایشگاه ستاره خلیج فارس، فقط 
مبادی مصرف گاز، پتروشــیمی ها، شبکه های 
خانگــی و صنایــع عمده و صنایــع کوچک و 
همچنیــن تزریق گاز بودند، ولــی بعد از اینکه 
ستاره خلیج فارس وارد مدار تولید شد، استفاده 
از میعانــات گازی به عنوان یک محصول جانبی 

میدان گازی پارس جنوبی مطرح شد.
الان گاز نقــش عمده ای در تولید فرآورده 
بنزین و گازوئیل ایفا می کند؛ تقریباً می توان بیش 
از ۵۰ میلیون لیتر بنزین با کیفیت از پالایشــگاه 
ستاره خلیج فارس تولید کنیم و سهم ۴۰۰ هزار 
بشکه ای خوراک این پالایشگاه میعانات گازی 
اســت که نقش بسزایی در سبد سوختی حمل و 

نقل ایفا می کند.
گاز به عنوان محور توســعه با توجه به این 
مزیت هایــی که به لحاظ جغرافیایی داشــتیم، 
در دســتور کار قــرار گرفت. از نیمــه اول دهه 
هشــتاد، توسعه صنایع پتروشیمی به خصوص 
در بخش بالادســتی رشــد و رونق خاصی پیدا 
کرد، بــا این توجیه که بتوانیــم زنجیره ارزش 
گاز را توســعه بدهیم و غیر از خام فروشــی و 
صادرات گاز، بتوانیم ارزش افزوده بیشــتری را 
در صنایع پتروشیمی مان داشته باشیم که هم زمان 
اشــتغال زایی برای بخش های مختلف و صنایع 

پایین دستی ایجاد می کرد.
اگر مایل هســتید، یک مقدار جلوتر برویم 
و به نقش پــارس جنوبی که عنوان کردند بیش 
از ۷۰ درصد در ســبد تولیدی گازی کشور سهم 
دارد، بپردازیم. اینکه این میدان چه اهمیتی دارد 
و در سال های آینده چه وضعیتی را پیدا می کند.

گاز یکی از محورهای توسعه کشور است، اما مصرف بالای آن و حمکرانی نادرست در حوزه انرژی سبب شده تا کشورمان نتواند از این نعمت استفاده کند به طوری که دومین دارنده گاز دنیا هستیم، ولی 
جزو ۱۰ کشور اول صادرکننده گاز نیستیم، در حالی که با توجه به جایگاه ایران می توانستیم هاب انرژی منطقه باشیم.

در حال حاضر درســت اســت که دومین دارنده منابع گاز دنیا هســتیم، ولی 
بــه دلیل رشــد بی رویه مصرف و حالا با توجیه، متأســفانه جزو ۱۰ کشــور 
اول صادرکننده گاز دنیا قرار نداریم؛ شــما یک ســؤال بــا این عنوان که تحت 
عنوان اینکه چرا به ســمت توســعه زیرســاخت های گازی در کشــور حرکت 
کردیــم؛ در حقیقت با توجیه بســط عدالت اجتماعی و توزیع رفاه در کشــور، 
بعد از جنگ نیاز داشــتیم که یک فضای جدیدی را در ســبد انرژی کشــور باز 
کنیم؛ گاز مزیت نســبی ما بود و توانســتیم با توســعه میادین گازی کشــور 
همان طــور کــه عزیزان گفتند، این شــبکه مصرف را بــزرگ و بزرگ تر کنیم.
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